

The Career Ladder □ □ □

Getting a job

When Paul left school he applied for (= wrote an official request for) a job in the accounts department of a local engineering company. They gave him a job as a trainee (= a very junior person in a company). He didn't earn very much but they gave him a lot of training (= organised help and advice with learning the job), and sent him on training courses.

Note: Training is an uncountable noun, so you cannot say 'a training'. You can only talk about training (in general), or a training course (if you want to refer to just one). Here you can use the verbs do or go on: I did/went on several training courses last year.

Moving up

Paul worked hard at the company and his prospects (= future possibilities in the job) looked good. After his first year he got a good pay rise (= more money), and after two years he was promoted (= given a higher position with more money and responsibility). After six years he was in charge of

(= responsible for/the boss of) the accounts department with five other employees (= workers in the company) under him (= under his responsibility/ authority).

Leaving the company

By the time Paul was 30, however, he decided he wanted a fresh challenge (= a new exciting situation). He was keen to work abroad, so he resigned from his company (= officially told the company he was leaving his job; you can also say 'he quit the company') and started looking for a new job with a bigger company. After a couple of months he managed to find a job with an international company which involved (= included) a lot of foreign travel. He was very excited about the new job and at first he really enjoyed the travelling, but...

Hard times

After about six months, Paul started to dislike the constant moving around, and after a year he hated it; he hated living in hotels, and he never really made any friends in the new company. Unfortunately his work was not satisfactory either and finally he was sacked (= told to leave the company/ dismissed/given the sack) a year later.

After that, Paul found things much more difficult. He was unemployed (= out of work/without a job) for over a year. He had to sell his car and move out of his new house. Things were looking bad and in the end Paul had to accept a part-time job (= working only some or the day or some of the week) on a fruit and vegetable stall in a market.

Happier times

To his surprise, Paul loved the market. He made lots of friends and enjoyed working out in the open air. After two years, he took over (= took control of) the stall. Two years later he opened a second stall, and after ten years he had fifteen stalls. Last year Paul retired (= stopped working completely) at the age of 55, a very rich man.

Карьерная лестница

Получение работы

После окончания школы Пол написал заявление о приеме на работу (applied for) в отдел бухгалтерии местной инженерной компании. Они взяли его на обычную должность с целью обучения. Он зарабатывал немного, но получал очень хорошее обучение, и его направили на специальные курсы.

Примечание: Training (обучение), является неисчисляемым существительным, так что вы нельзя сказать ' a training'. Вы можете говорить об этом только в общем или же можно сказать ' a training co

urse

', если вы имеете в виду что-то конкретное. Здесь можно использовать глаголы

do

или

go

on

:

I

did

/

went

on

several

training

courses

last

year

— в прошлом году я посещал несколько разных курсов.

Повышение

Пол усердно работал в компании и у него были хорошие перспективы. Через год работы его зарплату значительно повысили, а через два года его повысили в должности. Через шесть месяцев его назначили начальником бухгалтерии, с шестью работниками под его руководством.

Увольнение

Когда Полу было 30, ему нужно было новое испытание. Ему очень хотелось работать за границей, и он уволился из своей компании. Он стал искать себе новую работу в более крупной компании. Через пару месяцев ему удалось найти работу в международной компании, занимающейся путешествиями. Он был очень захвачен новой работой, он в первый раз по-настоящему получил удовольствие от путешествия, но...

Тяжелые времена

Примерно через шесть месяцев Полу стали надоедать постоянные поездки, через год он уже просто ненавидел их. Он ненавидел проживание в гостиницах, в новой компании у него никогда не было настоящих друзей. К сожалению, его работа также не удовлетворяла компанию, так что через год его уволили.

После этого Полу было очень трудно. Он был безработным более года. Ему пришлось продать машину и переехать из своего нового дома. Дела шли плохо, и в конце концов Полу пришлось согласиться работать неполный рабочий день в фруктово-овощном ларьке на рынке.

Хорошие времена

К своему удивлению, Полу понравилась работа на рынке. У него появилось много друзей, и ему нравилась работа на открытом воздухе. Через два года, он взял под контроль работу ларька. Еще через два года он открыл второй ларек, а через десять лет их у него было уже пятнадцать. В прошлом году Пол вышел на пенсию в возрасте 55 лет очень богатым человеком.

Questions:

1. What does your job involve?
2. Are you responsible for anything or anyone?
3. Have you had much training from the company?
4. Have the company sent you on any training courses?
5. Have you been promoted since you started in the company?
6. Do you normally get a good pay rise at the end of each year?
7. How do you feel about your future prospects in the company?
8. Are you happy in the job or do you feel it is time for a fresh challenge in another company?

Vocabulary:

apply for a job — подавать заявление о приеме на работу

trainee — практикант, стажер

to earn — зарабатывать, получать доход

prospects — перен., часто мн. перспектива; виды, планы на будущее

pay rise — повышение заработной платы

to promote — выдвигать; продвигать; повышать в чине/звании

in charge of = responsible for—ответственный, несущий ответственность, отвечающий (за что-л.)

employee — служащий; работающий по найму

to resign — уходить в отставку, подавать в отставку; оставлять пост

to quit — увольняться

give the sack — уволить кого-л.

to dismiss — увольнять (for; from); освобождать от обязанностей

unemployed — безработный

a part-time job — неполная занятость, неполный рабочий день

stall — ларек, палатка, прилавок

to retire — оставлять, увольнять(ся); уходить в отставку